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Weronika Zimek, uczennica zamojskiego „Ekonomika”, zo-

stała Miss Skafandra 2022. Zwyciężczynię konkursu wybrali 

jurorzy oraz w formie elektronicznej Czytelnicy Gazety Aka-

demickiej „Skafander”. Uroczyste rozstrzygnięcie i dekoracja 

odbyły się w trakcie koncertu juwenaliowego Akademii Za-

mojskiej. S. 12 

Prowadzisz blog? Robisz zdjęcia? 

Piszesz wiersze, opowiadania lub recenzje? 

A może masz jakąś inną pasję? 

Zapraszamy do współpracy! 

W życiu każdej uczelni przychodzi taki czas, gdy studenci przejmują władzę... Za nami 

Juwenalia 2022 Akademii Zamojskiej. Był piknik studencki pełen gier i rozrywki, a wyda-

rzenie zwieńczył koncert juwenaliowy na Rynku Wielkim w Zamościu, podczas którego 

zagrały grupa Power Play oraz gwiazda wydarzenia – Vito Bambino.  S. 7 

Studenci Akademii Zamojskiej wywalczyli srebrny medal i tytuł Akademickich Wicemi-

strzów Polski w tenisie stołowym! S. 11 

Studentki Akademii Zamojskiej wśród kobiet oraz reprezen-

tacja ZSP nr 3 w Zamościu („Elektryka”) wśród mężczyzn 

zwyciężyły w Turnieju o Puchar Rektora AZ w Piłce Siatko-

wej. S. 12 
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22 kwietnia wolontariusze 

Szkolnego Koła Caritas działa-

jącego w Zespole Szkół Ponad-

podstawowych Nr 5 im. Józefa 

Piłsudskiego w Zamościu ra-

dośnie obchodzili swoje patro-

nalne święto pod hasłem 

„Dzień Dobra”.   

Z tej okazji uczniowie klasy o 
profilu technik z ywienia i usług 
gastronomicznych upiekli pysz-
ne babeczki oraz przygotowali 
kawiarenkę z goframi, kawą i 
herbatą, kto rymi częstowali 
społecznos c  szkolną. Wolonta-

riusze przeprowadzili ro wniez   
loterię fantową, w kto rej do 
wygrania były ciekawe nagrody 
rzeczowe, „niepytajki”, a nawet  
bilet do kina. Na przerwach 

moz na było posłuchac  muzyki z 
pozdrowieniami.  Wszystko po 
to, by pokazac , jak duz o dobra 
czyni się na co dzien  dzięki wo-
lontariuszom Caritas. To juz  
kolejny raz kiedy młode pokole-
nie pokazało na co je stac , gdy 
trzeba pomo c innym.  Zebrane 
pieniądze w kwocie 450 zł zasi-

lą Fundację Caritas i zostaną 
przekazane na pomoc potrze-
bującym z Ukrainy. 

Opiekunem Szkolnego Koła 
Caritas w ZSP Nr 5 i pomysło-
dawcą obchodo w tego dnia w 

szkole była  Monika Pasieczna. 

ZSP nr 5 w Zamościu 

Henry Ford sformułował 

taką następującą myśl 

„Połączenie sił to początek, 

pozostanie razem to postęp, 

wspólna praca to sukces”. 

Wiktoria Godzisz, Sebastian 

Łukaszczuk, Monika Wi-

chrowska – uczniowie od-

działu 2a (technik ekonomi-

sta) wcielili powyższą  sen-

tencję w życie  w kwietniu 

br. i …… zostali laureatami 

XVII edycji ogólnopolskiego 

konkursu Najlepsze Zajęcia 

z Przedsiębiorczości! 

Finał konkursu odbył się tym 
razem  w Warszawie. Ucznio-
wie zamojskiego 
„Ekonomika” rywalizowali z 
10 zespołami, wyłonionymi 
spos ro d 161 druz yn z całej 
Polski, kto re przystąpiły w 
tym roku do konkursu. 

Case study finałowych zma-
gan  nie nalez ał do najłatwiej-
szych. Zespoły zostały zobo-
wiązane do rozwiązania pro-
blemo w biznesowych firmy 
Unihose – krajowego potenta-

ta budownictwa modułowe-
go. W ciągu 90 minut Ucznio-
wie opracowali odpowiednią 
strategie marketingową i za-
proponowali  potencjalne 
zagospodarowanie  powstają-
cych odpado w poprodukcyj-
nych. Następnie prezentowali 
swoje pomysły przed 
„Kapitułą konkurso-
wą” (nauczycielami akade-
mickimi i przedstawicielami 

biznesu) i odpowiadali na 
pytania. Rozwiązując finało-
wy case study  Uczniowie 
zamojskiego Ekonomika wy-
kazali się największą krea-
tywnos cią spos ro d wszyst-
kich uczestniko w konkursu 
oraz umiejętnos cią efektyw-
nego wykorzystania zdobytej 
w szkole wiedzy ekonomicz-
nej i zdobyli I miejsce. 

Ekonomik Zamość 

 

Reprezentacja Zespołu 

Szkół nr 1  w Hrubieszowie 

została nagrodzona w 

„Młodzieżowym Turnieju 

Motoryzacyjnym”. 

W Hrubieszowie odbył się 
„Młodziez owy Turniej Moto-
ryzacyjny” dla ucznio w szko ł 
ponadpodstawowych.  

Młodziez  rywalizowała w 
trzech konkurencjach. Były 
to: test wiedzy z zakresu 
przepiso w ruchu drogowego, 
pierwszej pomocy oraz jazdy 
motorowerem po torze prze-
szko d.  

Nagrodzono druz ynę z Ze-

społu Szko ł Nr 1.  Wyro z nie-
nia otrzymali: Bartłomiej 
Paluch i Kamil Jasina z Ze-
społu Szko ł Nr 1 w Hrubie-

szowie.  

DB, oprac. red. 
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Zamojskie stowarzyszenie 

Heureka Generator zakoń-

czyło realizację międzynaro-

dowego projektu zatytułowa-

nego „Pracuj z młodzieżą 

Online”, w którym wzięli 

udział pracownicy młodzie-

żowi ze Słowacji, Rumunii, 

Węgier, Estonii, Litwy, Repu-

bliki Czeskiej i Polski. W 

trakcie projektowych działań 

zdobyli cenne umiejętności, 

które pozwolą im efektywnie 

pracować, także zdalnie. 

- Epidemia COVID-19 
postawiła w bardzo trud-
nej sytuacji wiele euro-
pejskich organizacji po-
zarządowych, pracowni-
ków młodzieżowych i 
nauczycieli. Musieliśmy 
wszyscy bardzo szybko 
zdobyć lub rozwinąć no-
we narzędzia, które 
umożliwiły nam konty-
nuowanie naszej pracy, 
niestety, przez pewien 
czas tylko w świecie wirtual-
nym – mo wi Andrzej Smyk, 
prezes Heureki. - Włożyliśmy 
wiele wysiłku w to, żeby rozwi-
nąć nasze zdolności posługiwa-
nia się nowymi narzędziami w 
pracy zdalnej. Mieliśmy na to 
bardzo mało czasu. Udało się 
dzięki dużemu zaangażowaniu 
członków i wolontariuszy z 
naszego stowarzyszenia. Na-

macalne efekty to: międzynaro-
dowa wymiana młodzieży onli-
ne i stworzenie strony interne-
towej lekcjezywejhistorii.pl, 
gdzie zamieściliśmy wywiady z 
zamojskimi seniorami – doda-
je. 

Stowarzyszenie HEureka Ge-
nerator w połowie marca 
2020 rozpoczęło pracę nad 
długoterminowym planem 
poszerzenia kompetencji oso b 
związanych z organizacją oraz 
jej europejskich partnero w 
tak, by działania mogły byc  
kontynuowane wirtualnie. 

- W tej chwili używamy już 
wielu narzędzi dostosowanych 
zarówno do warunków stacjo-
narnych, jak i tych zdalnych – 
mo wi Karolina Szczepanik, 
członkini teamu zarządzające-
go projektem. - To był dla nas 
ważny projekt. W jego trakcie 
podzieliliśmy się z innymi euro-
pejskimi organizacjami naszym 
doświadczeniem i sukcesami w 

sytuacji, która była bardzo 
trudna. Jesteśmy pewni, że 
przyczyni się to do wzmocnie-
nia kolejnych działań, a wymu-
szone sytuacje pracy zdalnej 
nie będą już tak problematycz-
ne. 

W trakcie projektu swoje do-
s wiadczenia pracy online z 
młodziez ą przedstawili tez  
partnerzy lokalni Heureki: 
Zespo ł Szko ł Ponadpodstawo-
wych nr. 4 z Oddziałami Inte-
gracyjnymi im. Dzieci Zamoj-
szczyzny w Zamos ciu, Szkoła 
podstawowa im. J. Słowackie-

go w Małochwieju 
Duz ym, II Liceum 
Ogo lnokształcące im. 
C. K. Norwida w Kra-
snymstawie. Europej-
scy pracownicy mło-
dziez owi odwiedzili 
tez  siedzibę zamoj-
skiego Stowarzyszenia 
Salvete, gdzie spotkali 
się z przewodniczą-
cym Rady Miasta Za-
mos c  Piotrem Błaz e-

wiczem, kto ry opowiedział im 
o tym, jak wyglądała zdalna 
komunikacja Rady Miasta w 
trakcie pandemii. 

Projekt „Pracuj z młodziez ą 
online” został zrealizowany 
przez Stowarzyszenie Heureka 
Generator w ramach europej-
skiego programu Erasmus+. 

Heureka Generator 

W ramach zajęć praktycznych 

studenci bezpieczeństwa na-

rodowego Akademii Zamoj-

skiej odwiedzili Zakład Karny 

w Zamościu przy ul. Okrzei. 

Studenci zapoznali się ze spe-
cyfiką zakładu karnego typu 
zamkniętego, zobaczyli oddzia-
ły mieszkalne, sale widzen , 

pola spacerowe oraz kompleks 
kulturalno-os wiatowy i kaplicę 

Studenci podczas odwiedzin 

interesowali się gło wnie wa-
runkami pracy funkcjonariuszy 
i prowadzonymi oddziaływa-
niami wobec oso b pozbawio-
nych wolnos ci. Wizyta studen-
to w była takz e okazją do 

przedstawienia oferty rekruta-
cyjnej do Słuz by Więziennej, 
kto ra cieszyła się zaintereso-

wanie ws ro d słuchaczy zamoj-
skiej uczelni. 

Zakład Karny w Zamościu 

Młodziez  z Zespołu Szko ł nr 1 w Hrubieszowie kształcąca się w 
zawodzie technik z ywienia i usług gastronomicznych wyjechała 
na praktyki zawodowe do pięknej Grecji. Opro cz nauki uczniowie 
będą mieli  okazję poznac  zabytki i kulturę Hellady oraz nieco 
wypocząc . To pierwszy z planowanych wyjazdo w. Wyjazd grupy 
moz liwy jest dzięki udziałowi w projekcie wspo łfinansowanym z 
Unii Europejskiej w ramach programu Erasmus+. 

ZS nr 1 w Hrubieszowie 

W Zamojskim Domu Kultury 

w Zamościu, 27 kwietnia 

odbył się XIII Przegląd Poezji 

Śpiewanej Poświęcony Twór-

czości Marka Grechuty. 

Liczni uczestnicy konkursu, 
wychowankowie burs,  inter-
nato w, domo w kultury, ognisk 
muzycznych, uczniowie szko ł 
podstawowych i ponadpodsta-
wowych, stanęli do wokalno – 
muzycznej rywalizacji. Jak w 
poprzednich latach spotkanie 
było bardzo udane, pełne 
emocji i wzruszen . Interpreta-
cje zaprezentowanych utwo-
ro w były na bardzo wysokim 
poziomie, a młodziez  bardzo 
licznie wzięła udział w kon-
kursie. Uczestnicy przeglądu 
mieli takz e okazję spotkac  i 
wysłuchac  Basi Stępien  – Wilk 
z Zespołem. Artystka była go-
s ciem tegorocznego przeglądu.  

Komisja w Składzie: Dariusz 
Tokarzewski – przewodniczą-
cy, Joanna Przekocin ska, 
Agnieszka Brylewicz i Tomasz 
Ziąbkowski, po wysłuchaniu 
wszystkich wykonawco w, 
postanowiła przyznac  nastę-
pujące miejsca w konkursie: 

Szkoła Ponadpodstawowa  

I Iga Pys kiewicz – Stowarzy-
szenie Dwo jka w Puławach 

II Daria Cisło (III LO im. Cy-
priana Kamila Norwida w Za-
mos ciu) 

III Joanna Broz ek (I LO im. 
Jana Zamoyskiego w Zamo-
s ciu) 

Wyro z nienie – Katarzyna Gro-
mek (Młodziez owy Dom Kul-
tury im. Kornela Makuszyn -
skiego w Zamos ciu) 

Wyro z nienie – Marcin Gra-
bowski (III LO im. Cypriana 

Kamila Norwida w Zamos ciu) 

Szkoła Podstawowa 

I Oliwia Bielec i Karolina Flis 
(SP Nr 7 z Oddziałami Integra-
cyjnymi im. Adama Mickiewi-
cza w Zamos ciu) 

II Karolina Greszta (3 Zamoj-
ski Klub Batalionowy) 

III Lena Bednarz i Ksawery 
Pieczykolan (SP Nr 1 w Szcze-
brzeszynie) 

Wyro z nienie – Jagoda Jo z wik – 
Ognisko Muzyczne w Rykach 

Bursa 

I Aleksandra Sacharczuk 
(Bursa Szkolna w Białej Podla-
skiej) 

II Agnieszka Wiciejowska 
(Bursa Międzyszkolna Nr 1 w 
Zamos ciu) 

III Zespo ł Wokalno – Instru-
mentalny (Bursa Międzyszkol-
na Nr 2 w Zamos ciu)  

Wyro z nienie – Gabriela No-
wak (Internat Zespołu Szko ł 
Rolniczych w Pszczelej Woli) 

Bursa Międzyszkolna nr 2 w 
Zamościu 
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Jak seniorzy postrzegani są 

przez społeczeństwo? Kiedy 

możemy mówić o starości? W 

jaki sposób przebiega adapta-

cja do starości? Jakie role mo-

gą spełniać seniorzy w społe-

czeństwie? Czym jest geronto-

fobia? Na te oraz inne pytania 

szukali odpowiedzi uczestni-

cy seminarium pt. “Starość 

jest darem”, zorganizowanego 

przez Zakład Pedagogiki Aka-

demii Zamojskiej oraz Stu-

denckie Koło Naukowe Peda-

gogów. 

Wydarzenie otworzył prorek-
tor ds. nauki i rozwoju AZ dr 
hab. Inż. Krzysztof Pancerz. 
Następnie słowo wstępne wy-
głosiła dr Halina Iwan czyk z 
Zakładu Pedagogiki AZ, przy-
wołując słowa papiez a Jana 
Pawła II, kto rym w jednym ze 
swoich dzieł pos więcił uwagę 
osobom starszym. 

- Pragnieniem naszym, myślę tu 
o studentkach, które finalizują 
swoje kształcenie w ramach 
specjalności edukacja osób do-
rosłych i praca z osobami w 
wieku senioralnym, było podzie-
lić się efektem naszych poszuki-
wań. (…) Ten ostatni etap życia 
człowieka nazywany jest w lite-
raturze psychologicznej etapem 
późnej dorosłości. Być może 
częściej mówimy o osobach w 
wieku senioralnym. Poszukując 
inspiracji uznałam, że trzeba 
nam zarówno w wymiarze indy-
widualnym , jak również w wy-
miarze społecznym docenić sta-
rość, dowartościować jej poten-
cjał, wydobyć wszelkie zalety 
tego etapu rozwojowego i osób, 
którym dane jest przeżywać ten 
etap – mo wiłą dr Halina Iwań-
czyk. 

W pierwszej częs ci seminarium 
prelekcje wygłosili: dr hab. 
Ryszard Skrzyniarz 
“Wykorzystanie wspomnien  o 
miejscach znaczących w z yciu 
do budowania toz samos ci oso-

by w staros ci”, dr Halina Iwan -
czyk “Kos cio ł o roli senioro w”, 
dr Bernard Panasiuk 
“Aktywnos c  zawodowa Silver-
so w we wspo łczesnej Polsce”. 
Halina Caban, prezes Zamoj-
skiego Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku przedstawiła z kolei 
wystąpienie “Uniwersytet III 
Wieku dla senioro w”. W drugiej 
częs ci seminarium swoje refe-
raty przedstawiły studentki ze 
Studenckiego Koła Pedagogo w 
AZ: Maria Bauer “Staros c  jako 
zadanie”, Marzena Głowacka 
“Senior w rodzinie”, Renata 
Magryta “Efektywna adaptacja 
do staros ci”, Katarzyna Kaspro-
wicz-Motowidło “Pozytywne 
starzenie się według L. Torn-
stama”, Ewa Sałamacha 
“Potrzeby oso b starszych”, Julia 
Fandysz “Rozwo j duchowy w 
okresie po z nej dorosłos ci”. 

- Tematyka seminarium wpisuje 
się w zakres programowy stu-
diów na kierunku pedagogika i 
jest realizowany na różnych 
przedmiotach w ramach specjal-
ności edukacja dorosłych i praca 
z osobami starszymi. Jednym z 
celów wydarzenia była prezen-
tacja działalności dydaktyczno-
naukowej pracowników Zakładu 
Pedagogiki AZ oraz studentów 
pedagogiki. Nadrzędnym celem 
seminarium była dyskusja w 
kontekście przełamywania ste-

reotypów na temat starości oraz 
propagowanie wśród młodzieży, 
jak również osób dorosłych ro-
zumienia starości, jako bezcen-
nego czasu, który dany jest nam 
tylko raz w życiu. Ważną kwe-
stią było również podjęcie dys-
kusji na temat dyskryminujące-
go obrazu starości pełnego ste-
reotypów, czyli problemu agei-
zmu. Poruszono również kwestię 
negatywnego kategoryzowania 
osób w podeszłym wieku, przez 
podkreślanie tylko zewnętrz-
nych objawów starości oraz 
przez przypisywanie im takich 
cech, jak złośliwość, pesymizm, 
bycie zgorzkniałym, niechęć do 
młodych, krytycyzm czy konser-
watyzm - powiedziała dr inż. 
Agata Waszek, dyrektor Instytu-
tu Humanistyczno-Medycznego 
AZ i kierownik Zakładu Pedago-
giki AZ. - Gerontofobia, czyli lęk 
przed ludźmi starymi, wywołany 
jest własnym strachem przed 
starzeniem się, niedołęstwem i 
prowadzi nie tylko do izolowa-
nia się od ludzi starych, ale tak-
że często do niechęci, a nawet 
wrogości i krzywdzącego trak-
towania ich - zwro ciła uwagę 
dr inż. Agata Waszek. 

Seminarium pt. “Staros c  jest 
darem” odbyło się 28 kwietnia 
2022 r.   

DR 

Akademia Zamojska powięk-

sza grono swoich partnerów 

wśród uczelni krajowych i 

zagranicznych. 6 maja Rektor 

Akademii Zamojskiej dr hab. 

Paweł Skrzydlewski, prof. AZ 

oraz Kanclerz Marcin Chałup-

ka spotkali się z władzami 

Collegium Intermarium w 

Warszawie. 

Jak mo wi Rektor AZ, celem 
spotkania było zawiązanie s ci-
słej wspo łpracy pomiędzy oby-
dwiema Uczelniami. 

- Podjęliśmy rozmowy dotyczą-
ce współpracy. Obejmowałaby ona organizowanie sympozjów i przedsięwzięć naukowych oraz 

stworzenie klastra uczelni mię-
dzynarodowych, które mogłyby 
współdziałać przy wsparciu 
funduszy Unii Europejskiej i 
byłyby zainteresowane upo-
wszechnianiem klasycznego 
modelu uniwersytetu. Modelu, 
gdzie uniwersytet jest ukierun-
kowany na tworzenie wspólnoty 
akademickiej, integralnie zro-
śniętej z narodem, z potrzebami 
regionalnymi i krzewieniem 
klasycznej kultury. Fundamen-
tem tej kultury jest antropolo-
gia personalistyczna, klasyczny 
rzymski model prawa oraz nau-
ka. Rozmowy były poświęcone 
również przygotowaniu listu 
intencyjnego – powiedział Rek-

tor Akademii Zamojskiej dr 
hab. Paweł Skrzydlewski, 
prof. AZ. Jak dodał, na począt-
ku czerwca władze Collegium 
Intermarium z grupą uczonych 
odwiedzą Akademię.   

Tego dnia Rektor Akademii 
Zamojskiej prof. Paweł Skrzy-
dlewski oraz Kanclerz Marcin 
Chałupka spotkali się ro wniez  
z Radosławem Brzózką, sze-
fem Gabinetu Politycznego 
Ministra Edukacji i Nauki. Te-
matem spotkaniem była dysku-
sja nad organizacją wspo łpracy 
na rzecz edukacji klasycznej. 

DR, fot. Collegium Interma-
rium 

Reprezentacja Akademii Za-

mojskiej na czele z Rektorem 

dr. hab. Pawłem Skrzydlew-

skim, prof. AZ wzięła udział 

w prestiżowej konferencji zor-

ganizowanej w ramach obcho-

dów jubileuszu 800-lecia Uni-

wersytetu Padewskiego. 

Wspo łczesna Akademia Zamoj-
ska bardzo silnie nawiązuje do 
tradycji historycznej Akademii, 
załoz onej przez kanclerza i het-
mana wielkiego koronnego Jana 
Zamoyskiego. Załoz yciel miasta 
idealnego i Uczelni był studen-
tem i rektorem Uniwersytetu 
Padewskiego. W związku z tą 
tradycją Akademia Zamojska 
została zaproszona do udziału 
w konferencji „Legami delle 
elite polacche con la Repubblica 
di Venezia e con 
lo Studio patavi-
no”, jaka odbyła 
się w murach 
Uniwersytetu w 
Padwie w dniach 
28-29 kwietnia. 

Uczelnię repre-
zentowali: rektor 
Akademii Za-
mojskiej dr hab. 
Paweł Skrzy-
dlewski, prof. AZ 
oraz dr hab. Bo-
gusław Kopka i 

dr Ewelina Lilia Polańska. 
Przedstawicielem zamojskiego 
s rodowiska naukowego był 
ro wniez  dr Jakub Żygawski, 
Dyrektor Archiwum Pan stwo-
wego w Zamos ciu. 

W trakcie swojego wystąpienia 
JM Rektor AZ podkres lił bliskie 

związki łączące 
Padwę z Zamo-
s ciem. Mo wił: 
„Zaro wno miasto, z 
kto rego przyby-
wam, jak ro wniez  
kierowana przeze 
mnie Akademia 
powstały dzięki 
wielowymiarowej 
kulturze, z jaką 
przyszły hetman 
wielki koronny 

zetknął się na terytorium Repu-
bliki Weneckiej”.  

Magnificencja prof. Paweł 
Skrzydlewski zaprosił Panią 
Rektor Uniwersytetu Padew-
skiego do odwiedzenia Zamo-
s cia - zwanego Padwą Po łnocy i 
wspo łpracy naukowej z Akade-
mią Zamojską, kontynuującą 
wielkie dzieło załoz yciela, Jana 
Zamoyskiego. 

Red. 
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22 kwietnia 2022 r. kadeci Liceum Ogo lnokształcącego Centrum 
Szko ł Mundurowych Zamos c  złoz yli uroczyste s lubowanie na 
sztandar szkoły. Uroczystos c  odbyła się pomnikiem Marszałka 
Jo zefa Piłsudskiego w Zamos ciu. W wydarzeniu udział wziął pro-
rektor ds. kształcenia Akademii Zamojskiej dr inz . Andrzej Burda 
oraz parlamentarzys ci, przedstawiciele Wojska Polskiego, Policji, 
Straz y Poz arnej związko w kombatanckich oraz rodziny ucznio w. 
Zapraszamy do fotorelacji z wydarzenia.  Więcej zdjęc  znajdziecie 
na profilu Gazety Akademickiej „Skafander” na FB: facebook.com/
skafander.info Red. 

22 studentów Akademii Za-

mojskiej odebrało certyfikaty 

ukończenia szkolenia teore-

tycznego w projekcie Legia 

Akademicka Ministerstwa 

Obrony Narodowej. Teraz 

przed nimi część praktyczna 

szkolenia, którą w wakacje 

odbędą w wyznaczonych 

jednostkach wojskowych. 

Legia Akademicka  to ochotni-
cza forma słuz by wojskowej 
studento w uczelni wyz szych. 
Jest to moz liwe  na podstawie 
porozumienia Ministerstwa 
Obrony  Narodowej oraz Mi-
nisterstwa Edukacji i Nauki. 
Akademia Zamojska znajduje 
się w elitarnym gronie uczelni 
biorących udział w projekcie. 

- Ochotnicza służba wojskowa 
studentów polega na odbyciu 
szkolenia teoretycznego w 
Uczelni w wymiarze 30 godzin 
szkoleniowych. Następnie stu-
dent składa wniosek o odbycie 
krótkotrwałych ćwiczeń woj-
skowych w wymiarze 21 dni. 
Szkolenie odbywa się w woj-
skowych ośrodkach szkolenia i 
kończy się złożeniem przysięgi 
wojskowej. Następnym etapem 

jest moduł szkolenia podoficer-
skiego w wymiarze 21 dni.  
Niektóre ośrodki szkolenia 
łączą dwa moduły w zależno-
ści od potrzeb. Po zakończeniu 
modułu podoficerskiego stu-
dent otrzymuje stopień kapra-
la rezerwy. Do projektu mogą 
przystąpić studenci szkół wyż-
szych bez względu na kierunek 
– mo wi ppłk rez. mgr inż. 
Andrzej Podhorodecki, wy-
kładowca na kierunku bezpie-
czen stwo narodowe w Akade-
mii Zamojskiej  i koordynator 
projektu Legia Akademicka w 
Uczelni. Jak dodaje, w związ-

ku z tym, ze jest to ochotnicza 
forma słuz by wojskowej, stu-
dent moz e zrezygnowac  z niej 
w kaz dym momencie bez z ad-
nych konsekwencji. Warto 
jednak włoz yc  trochę wysiłku 
by złoz yc  przysięgę wojsko-
wą, a takz e starac  się pierw-
szy stopien  podoficerski – 
kaprala. 

Uroczyste wręczenie certyfi-
kato w ukon czenia szkolenia 
teoretycznego w projekcie 
Legia Akademicka MON odby-
ło się 10 maja 2022 r. 

DC 

31 marca 2022 roku dobiegła 

końca realizacja projektu pt. 

„Mobilność narodowa szansą 

na rozwój kompetencji 

uczniów”, którego benefi-

cjentem jest Zespół Szkół 

Ponadpodstawowych Nr 1 w 

Zamościu. Projekt o numerze 

POWERVET-2020-1-PL01-

KA102-079664 został sfinan-

sowany przez Narodową 

Agencję – Fundację Rozwoju 

Systemu Edukacji – w ra-

mach Programu Operacyjne-

go Wiedza Edukacja Rozwój. 

W projekcie wzięło 
udział 78 ucznio w i 
uczennic ZSP Nr 1 
kształcących się w 
zawodach technik 
ekonomista (16 
oso b), technik in-
formatyk (16 
oso b), technik logi-
styk (16 oso b) oraz 
technik hotelar-
stwa (30 oso b). We 
wspo łpracy z part-
nerem z Grecji - 
Kika Mobility Cen-
ter Ltd. z siedzibą w Agios 
Stefanos w pobliz u Aten – 
odbyli oni w dniach 04-15 
paz dziernika 2021 roku dwu-
tygodniowe staz e i praktyki 
zawodowe w Grecji. Wspo lnie 
z naszym greckim partnerem 
zostały ustalone programy 
praktyk i staz y dla poszczego l-
nych zawodo w. Uczniowie i 
uczennice Ekonomika naby-

wali dos wiadczenie zawodo-
we za granicą, gdzie niejedno-
krotnie mieli odniesienie i 
skalę poro wnawczą do pol-
skiego rynku pracy w zesta-
wieniu z realiami i perspekty-
wami zatrudnienia w kraju 
przyjmującym oraz w Polsce. 
Językiem roboczym projektu 
był język angielski, chociaz  
podczas kontakto w z Grekami 
uczniowie i uczennice ZSP Nr 
1 poznawali ro wniez  podsta-
wy języka greckiego. 

Udział w programach Erasmu-
sa to duz a szansa na rozwo j w 
sferze zawodowej, ale nie tyl-

ko. Uczniowie mają moz liwos c  
rozwijania znajomos ci języ-
ko w obcych oraz umiejętnos ci 
komunikacyjnych. Erasmus 
jest to program skierowany 
dla ucznio w Technikum, doty-
czący realizacji praktyk zawo-
dowych w innych krajach. 
Uczniowie zdobywają nowe 
kompetencje, dos wiadczenie 

zawodowe. Dokumentem po-
twierdzającym udział w pro-
jekcie są Europass’y, czyli eu-
ropejskie s wiadectwa kwalifi-
kacji zawodowych”. 

Młodziez  poza godzinami pra-
cy, w ramach rekreacji miała 
zapewniony bogaty program 
kulturowy, zwiedzając m. in. 
ruiny zamku w Platamonas, 
greckie Meteory, wyruszyli tez  
w rejs statkiem na wyspę 
Skiathos,  młodzi praktykanci 
zwiedzali miasto oraz delekto-
wali się smakiem greckich 
potraw. 

Pewnym jest, z e chętnych do 
nauki, rozwijania swoich kom-
petencji oraz poznawania no-
wych kultur w tej społeczno-
s ci szkolnej na pewno nie za-
braknie gdyz  przed nami ko-
lejne projekty. 

Ekonomik Zamość  
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W życiu każdej uczelni przy-

chodzi taki czas, gdy studen-

ci przejmują władzę... Za 

nami Juwenalia 2022 Akade-

mii Zamojskiej. Był piknik 

studencki pełen gier i roz-

rywki, a wydarzenie zwień-

czył koncert juwenaliowy na 

Rynku Wielkim w Zamościu, 

podczas którego zagrały gru-

pa Power Play oraz gwiazda 

wydarzenia – Vito Bambino.   

Juwenalia rozpoczęły się 12 
maja symbolicznym przekaza-
niem władzy przez rektora 
Akademii Zamojskiej dr. hab. 
Pawła Skrzydlewskiego, 
prof. AZ na ręce Wiktorii Pu-
zio - przewodniczącej Rady 
Samorządu Studenckiego Aka-
demii Zamojskiej.  

- Dzierżenie władzy nie jest 
rzeczą łatwą. Niniejszym prze-

kazuję władzę dobrowolnie, 
licząc na to, że kiedyś do mnie 
wróci. Życzę, żeby ten czas był 
dla Was pełen zabawy i bliższe-

go poznania się. Cieszę się 
ogromnie, że mamy szansę 

spotkać się i życzę udanej bie-
siady! - powiedział dr hab. 
Paweł Skrzydlewski, prof. AZ.  

Ceremonia przekazania wła-
dzy odbyła się przed budyn-
kiem Akademii Zamojskiej 

przy ul. Zamoyskiego 64. Tam 
tez  miał miejsce piknik stu-

dencki, w trakcie kto rego ser-
wowano szaszłyki, kiełbaski z 
grilla, steki i cos  dla ugaszenia 
pragnienia w gorący dzien . 
Studenci wzięli tez  udział w 
ro z nego rodzaju rozgrywkach 
i zabawach, jakie przygotowali 
ich koledzy, np. ping pong, 
dwa ognie, przeciąganie liny.  

Drugi dzien  juwenalio w to 
koncert na Rynku Wielkim w 
Zamos ciu, podczas kto rego dla 
studento w Akademii Zamoj-
skiej oraz zgromadzonej pu-
blicznos ci wystąpił znany z 
projektu Męskie Granie Orkie-
stra 2021 Vito Bambino.  

Koncert rozpoczął się od deko-
racji finalistek konkur-
su Miss Skafandra, ga-
zety akademickiej wy-
dawanej Uczelnię. Ty-
tuł Miss 2022 zdobyła 
Weronika Zimek z 
ZSP nr 1 w Zamos ciu, I 
Vice Miss została Mar-
tyna Kocira z ZSP nr 5 
w Zamos ciu, natomiast 
II Vice Miss – Nina Pa-
stuszak z LO CSM Za-
mos c .  

Po nagrodzeniu naj-
piękniejszych czytelni-
czek gazety, rozpoczęła 
się muzyczna częs c  
koncertu. Jako pierw-

szy wystąpił Vito 
Bambino. Zebrani 
mogli usłyszec  takie 
hity, jak np. nagrany 
wspo lnie z Sanah 
„Ale jazz”, „Nudy”, 
„Rampage”, czy 
„Poszło”. Publicznos c  
dała się ponies c  jego 
tanecznym rytmom i 
była z ądna biso w.  

Po Vito Bambino na 
scenie wystąpiła 
s wietnie znana w 
naszym regionie gru-
pa Power Play, kto ra 
zagrała m.in. takie 
kawałki jak „Lubisz 

to lubisz”, „Wolę Olę”, czy 
„Skok w bok”. Zabawa była 

wys mienita. 

Następne juwenalia juz  za rok. 
Chętni, kto rzy chcieliby dołą-
czyc  do społecznos ci Akademii 
Zamojskiej i kolejne juwenalia 
s więtowac  juz  jako studenci 
mogą to łatwo zrobic  rozpo-
czynając naukę na jednym z 
wielu oferowanych przez AZ 
kierunko w studio w.  

Patronat honorowy nad wyda-
rzeniem objął Prezydent Mia-
sta Zamos c  Andrzej Wnuk. 

Partnerami koncertu byli: Mia-
sto Zamos c , OSiR w Zamos ciu, 
Zamojski Dom Kultury. 

Sponsorzy juwenalio w: Stal-

produkt, Broadway Club, Elka-
bel, PSS Społem Zamos c , Der-

kom, Tauro Burger.  

DR 
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Zapraszamy do lektury wy-

wiadu z Markiem Łuszczyń-

skim, burmistrzem Lubyczy 

Królewskiej, która obchodzi 

w tym roku jubileusz 600 lat 

istnienia. 

Panie Burmistrzu w tym ro-
ku Lubycza Królewska ob-
chodzi swoje 600. urodziny. 
Co zaplanowano w ramach 
tego jubileuszu? 

Obchody naszego jubileuszu 
rozłoz one są na cały rok 2022. 
Juz  niedługo (15 czerwca) od-
będzie uroczysta sesja Rady 
Miejskiej, Dni Lubyczy Kro lew-
skiej (24,25,26 czerwca), rajd 
rowerowy organizowany 
wspo lnie z gminą Horyniec – 
Zdro j.  W sierpniu chcemy tak-
z e po raz pierwszy zaprosic  
mieszkan co w i gos ci na I Jar-
mark Kro lewski, Doz ynki 
Gminno – Parafialne i V Piknik 
Kawaleryjski w Siedliskach. W 
tym roku odbędą się takz e dwa 
festiwale literacko – muzyczne: 
Art. Festiwal i Kryminalia Lu-
byckie (festiwal horroru i kry-
minału). Opro cz wymienionych 
wyz ej wydarzen  zapraszamy 
na wystawy, koncerty, konfe-
rencję naukową i inne imprezy 
związane z jubileuszem. Juz  za 
chwilę wernisaz  ikony w siedli-
skiej cerkwi s w. Mikołaja – 
swoje prace przedstawi dyrek-
tor naszej szkoły podstawowej 
Jerzy Garbacz.  

Sześć stuleci to kawałek cza-
su. Jakie wydarzenia dla Lu-
byczy Królewskiej są najważ-
niejsze w jej historii? 

Najwaz niejszym wydarzeniem 
jest na pewno wystawienie 
przywileju na kniaziostwo w 
Lubyczy dwom braciom Jaku-
bowi i Miczce Wołochom 15 
czerwca 1422 roku. Jest to 
pierwsza wzmianka o naszej 
miejscowos ci. Bez tego doku-
mentu nie s więtowalibys my 
dzisiaj. Ws ro d waz nych wyda-
rzen  z historii Lubyczy warto 

takz e pamiętac  o tragicznych w 
skutkach dla miasteczka 
dwo ch wojnach s wiatowych w 
czasie kto rych doszło do 
ogromnych zniszczen  material-
nych i s mierci wielu mieszkan -
co w. Na szczęs cie nasza miej-
scowos c  odbudowała się po 
tych smutnych wydarzeniach.   

Zostawmy na moment prze-
szłość. Jakie plany na przy-
szłość ma kierowany przez 
Pana Burmistrza samorząd? 

To w obecnych czasach nie jest 
łatwe pytanie. Wiele projekto w 
zostało juz  rozpoczętych i bę-
dzie nas absorbowac  przez 
następne lata. Ws ro d nich trze-
ba wymienic : budowę nowej 
hydroforni i magistrali przesy-
łowych dla miasta i miejscowo-
s ci gminy, chcemy zagospoda-
rowac  teren naszego zalewu – 
juz  wygląda dos c  dobrze po-
niewaz  inwestujemy tam od 
dwo ch lat – ale chcemy, by 
wyglądał jeszcze lepiej, mys li-
my takz e o kolejnym etapie 
zagospodarowania centrum 
Lubyczy. Na terenie gminy 
mamy do wybudowania jesz-
cze wiele dro g i chodniko w, 
wymianę os wietlenia ulicznego 
i budowę Domu Kultury. Oczy-
wis cie chcemy kontynuowac  
imprezy kulturalne, kto re ma-
my juz  w kalendarzu i inicjo-
wac  nowe ciekawe wydarzenia. 
Rozpoczynamy takz e prace 
nad projektem Geoparku 
„Kamienny Las”, kto ry ma 
uczynic  ze skamieniałych 
drzew, geologicznej perełki 
naszej gminy, a szczego lnie 
miejscowos ci Siedliska pro-
duktu markowego nie tylko 
gminy ale takz e wojewo dztwa 
lubelskiego.     

Panie Burmistrzu, w jakim 
kierunku Lubycza Królew-
ska planuje się dalej rozwi-
jać? 

Oczywis cie gło wnym kierun-
kiem naszego rozwoju jest tu-
rystyka. Nie mamy duz ych za-

kłado w przemysłowych, choc  i 
w tym obszarze mamy pewne 
plany. Nie chciałbym jednak 
jeszcze nic wiąz ącego pan stwu 
przekazywac . Mys lę, z e juz  
niedługo będziemy wiedziec  
więcej. Duz ym wyzwaniem dla 
gminy jest takz e budowa przez 
GDDKiA trasy szybkiego ruchu 
S17 do granicy pan stwa. Moz e 
to przynies c  mieszkan com 
naszej gminy sporo korzys c  - 
usprawnic  i rozwinąc  handel 
oraz usługi, kto re w przeszło-
s ci dawały gminie Lubycza 
spore korzys ci i wpływały na 
lokalny rynek pracy.  

Majowy Pikinik Służb Mun-
durowych pokazał, że Luby-
cza potrafi przyciągnąć ludzi. 
Czyżby zatem turystyka? 

Tak. Turystyka jest najwaz niej-
szą gałęzią rozwoju gminy. 
Mamy wspaniałą przyrodę i 

wiele zabytko w. Walczymy o to 
aby zatrzymac  turystę w naszej 
gminie na dłuz ej – nie tylko na 

kilka godzin. Rozbudowywana 
jest baza noclegowa, powstają 
nowe s ciez ki rowerowe i pie-
sze, organizujemy rajdy i wy-
darzenia kulturalne. W Luby-
czy mamy znakomicie wyposa-
z ony stadion i halę sportową. 
Naszym flagowym obiektem 
jest Muzeum Drzew Skamie-
niałych w Siedliskach, kto re 
prowadzi działalnos c  eduka-
cyjną i wystawienniczą przez 
cały rok. Jak juz  wspominałem 
wczes niej rozpoczęlis my prace 
nad stworzeniem geoparku co 
w przyszłos ci ma zdecydowa-
nie zwiększyc  liczbę odwiedza-
jących nas turysto w. Naszym 
celem jest ro wniez  zagospoda-
rowanie na cele turystyczne 
kilku obiekto w militarnych – 
bunkro w tzw. Linii Mołotowa.   

Czym może pochwalić się 
Lubycza Królewska?  

Nasza gmina ma wiele atuto w. 
Jest pięknie połoz ona na Roz-
toczu Południowym w obrębie 
Południoworoztoczan skiego 
Parku Krajobrazowego. Przez 
teren gminy przebiega droga 
krajowa E17 i linia kolejowa z 
Zamos cia do Jarosławie 
(niestety pociągi kursują jedy-
nie w weekend majowy i w 
okresie wakacji), mamy dwa 
akweny wodne w Lubyczy Kro -
lewskiej i Siedliskach oraz kil-
ka szlako w pieszych i rowero-
wych. W ostatnich latach na 
jednej z najpiękniejszych rzek 
Roztocza i gminy Lubycza Kro -
lewska – Sołokiji są organizo-
wane spływy kajakowe. Rozpo-
czynają się one w Rudzie Z ura-
wieckiej przy starym zabytko-
wym młynie z XIX wieku. W 
Kniaziach znajduje się cerkiew 
pw. s w. Paraskiewi, kto rej mu-
ry posłuz yły za plan zdjęciowy 
filmu „Zimna wojna” Pawła 
Pawlikowskiego. Cerkiew ota-
czają cmentarze z przepiękny-
mi nagrobkami brus nien skimi. 
Podobne obiekty znajdują się 
takz e w Siedliskach, Korniach, 
Machnowie Starym i Z uraw-
cach. W Siedliskach działa Mu-
zeum Drzew Skamieniałych, są 
liczne z ro dliska i kapliczki 
przydroz ne oraz kos cio ł para-
fialny, dawna kaplica prywatna 
rodziny Sapieho w. Natomiast z 
pięknie połoz onej Huty Lubyc-
kiej moz na dotrzec  do najwyz -
szych wzgo rz Roztocza Połu-
dniowego – Krągłego i Długie-
go Goraju. Miłos niko w milita-
rio w zainteresują w naszej 
gminie takz e pozostałos ci po II 
wojnie s wiatowej bunkry Linii 
Mołotowa. Organizujemy takz e 
imprezy cykliczne: Piknik 
Słuz b Mundurowych, Bieg 
Morsa, Dni Lubyczy Kro lew-
skiej, Jarmark Kro lewski, Art. 
Festiwal, Kryminalia Lubyckie i 
Piknik Kawaleryjski w Siedli-
skach. Serdecznie zapraszam 
do odwiedzenia naszej gminy. 

Rozmawiał Daniel Czubara  

3 maja w Lubyczy Królewskiej 

odbył się Piknik Służb Mun-

durowych. Partnerem wyda-

rzenia była Akademia Zamoj-

ska, zaś patronem medialnym  

Gazeta Akademicka 

„Skafander”. 

Piknik Słuz b Mundurowych 
połączony był z obchodami 
231. rocznicy uchwalenia Kon-
stytucji 3 Maja oraz był częs cią 
obchodo w 600 lat Lubyczy 
Kro lewskiej. Wydarzenie roz-
poczęła Msza s w. w intencji 
Ojczyzny w kos ciele pw. Matki 
Boz ej Ro z an cowej i Anioło w 
Stro z o w w Lubyczy Kro lew-
skiej. Następnie uczestnicy 
wydarzenia złoz yli wien ce pod 
pomnikiem „Pamięci Bohate-
rom znanym i nieznanym pole-
głym w walce o wolnos c  Ojczy-
zny”. Dalsza częs c  wydarzenia 
odbywała się na stadionie miej-
skim. Podczas Pikniku do 
uczestniko w wydarzenia prze-
mawiał rektor Akademii Za-

mojskiej dr hab. Paweł Skrzy-
dlewski, prof. AZ, kto ry zachę-
cał do podjęcia studio w w 
Uczelni, kto ra nawiązuje do 
tradycji historycznej Akademii 
Zamojskiej. 

- Powstała pod koniec XVI wieku 
Akademia odrodziła się i jest 
ogromną szansą dla regionu i 

całej naszej Ojczyzny. Powstają 
nowe kierunki studiów jak pra-
wo, rynek sztuki i zarządzanie w 
kulturze, studia magisterskie na 
kierunku finanse i rachunko-
wość oraz pedagogika. To 
wszystko stanowi ogromne 
wsparcie tego życia zarówno w 
regionie, jak też jest ogromną 
szansą na rozwój osobowy czło-

wieka, który przyjdzie tu studio-
wać, a także szeroko pojętej 
społeczności lokalnej - powie-
dział dr hab. Paweł Skrzydlew-
ski, prof. AZ. Ponadto podczas 
pikniku głos zabierali ro wniez  
wykładowcy Akademii Zamoj-
skiej: płk dr Stanisław Dubaj 
(Zakład Bezpieczen stwa Naro-
dowego AZ), dr Elz bieta Dziura 
(Zakład Finanso w i Rachunko-
wos ci AZ), mjr rez. mgr inz . 
Ryszard Klimaszewski (Zakład 
Bezpieczen stwa Narodowego 
AZ). 

Podczas Pikniku swoje stoiska 
zaprezentowały Akademia Za-
mojska, Wojsko Polskie, a takz e 
słuz by mundurowe, Koła Go-
spodyn  Wiejskich oraz ro z nego 
rodzaju stowarzyszenia i grupy 
rekonstrukcyjne. Na stoisku AZ 
studentki oraz wykładowcy z 
kierunku pielęgniarstwo uczyli, 
jak włas ciwie wykonywac  sa-

mobadanie piersi. Moz na było 
ro wniez  dokonac  pomiaru ci-
s nienia tętniczego, a takz e nau-
czyc  podstaw resuscytacji krą-
z eniowo-oddechowej. Z mate-
riało w informacyjnych chętni 
mogli dowiedziec  się o kierun-
kach studio w licencjackich, 
inz ynierskich, magisterskich 
oraz podyplomowych, jakie 
oferuje Uczelnia oraz o kierun-
kach studio w, jakie Akademia 
Zamojska chce wkro tce uru-
chomic  

Red. 
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Tick tock, the end is near. And no, it’s not supposed to be apocalyptic. The truth is, our students are getting nearer and nearer their 

(first) exam session, students taking matura exams are almost free and awaiting the longest summer holidays in their lives, and tea-

chers around the world are in for an ultra-marathon of ‘Teacher, what can I do to make up for the 1’s?’  

In the meantime our members of the Koło Naukowe Anglistów are still working hard to develop their talents, the sample of which 

you can enjoy in this month’s issue. 

For those of you, who don't 

know what a metaverse is, 

here's a quick explanation. 

The metaverse refers to both 
current and future integrated 
digital platforms focused on 
virtual and augmented reality. 
It is widely hyped as the inter-
net’s next frontier and seen as 
a significant business and fi-
nancial opportunity for the 
tech industry and other sec-
tors. 

A digital world with which we 
will be able to connect through 
VR glasses and spend time in it. 
At the moment, the use of the 
Internet is primarily a two-
dimensional experience media-
ted by the screen. Metaverse 
can make us literally immerse 
ourselves in it and perform 
activities there, so far reserved 
only for the real world. It is one 
of the fastest growing techno-
logies of the future. 

The good and bad sides of the 
metaverse have been discussed 
recently. Two camps have see-
mingly arisen. One argues the 
metaverse is a bridge between 
the physical and digital reali-
ties, while others argue the 
metaverse is trying to replace 
the real world with a virtual 
one in which we will all be 
hunched over our computers 

for all eternity. Most metaverse 
creators will want people to be 
inside this space 100% of their 
waking hours, and maybe even 
sleeping inside their metaver-
se. However, the metaverse 

also brings huge positive deve-
lopments. According to Ha kon 
Harberg, Co-Founder at WiV 
Technology, the metaverse can 
be compared to online gaming, 
which opened the gaming in-
dustry up to almost everyone. 
“All of a sudden you meet peo-
ple that you will never afford 
or have the opportunity to me-
et otherwise. In that respect, 
bringing this next layer into 
this, which is the metaverse, 
that's a beautiful thing.” 

The metaverse has moved bey-
ond science fiction to become a 
“technosocial imaginary,” a 
collective vision of the future 
held by those with the power 

to turn that vision into reality. 
Corporations spend huge sums 
of money on the development 
of augmented reality. Facebook 
recently changed its name to 
Meta and committed $10 bil-

lion to build out metaverse-
related technology. Microsoft 
just announced that it was 
spending a record-breaking 
$69 billion to buy Activision 
Blizzard, the makers of some of 
the most popular massively 
multiplayer online games in 
the world, including World of 
Warcraft. 

We just have to wait until we 
see people with big glasses, 
stumbling over each other in 
the street, living in a world 
created by another man.  

Gabriel Dmitroca, 2nd-year 
student of English , Akade-
mia Zamojska 

 „Dzieje oręża polskiego” były 

tematem studenckiego semi-

narium naukowego zorgani-

zowanego przez studentów i 

wykładowców kierunku bez-

pieczeństwo narodowe Aka-

demii Zamojskiej. 

- Inicjatywa organizacji semina-
rium wyszła od samych studen-
tów kierunku bezpieczeństwo 
narodowe. Poświęcone jest one 
„Dziejom oręża polskiego”, a w 

zasadzie również i dziejom żoł-
nierzy polskich, którzy dzielnie 
walczyli na wielu frontach. Sta-
raliśmy się przekrojowo poka-
zać najważniejsze bitwy i wyda-
rzenia, które towarzyszyły hi-
storii Polski. Rozpoczęliśmy od 
wypraw Bolesława Chrobrego, 
związanych z ziemiami naszego 
regionu. W 1018 r. Chrobry roz-

począł swój szlak w kierunku 
Kijowa. Jedna z większych bitew 
tej wyprawy rozegrała się w 
miejscowości dziś znanej jako 
Gródek. Był to jeden z Grodów 
Czerwieńskich. Tym zwycię-
stwem Chrobry rozpoczął swój 
chwalebny szlak bojowy. Na-
wiązaliśmy także do obrony 
Twierdzy Zamość, które zajmu-
ją ważne miejsce w historii mia-
sta - powiedział dr Ryszard 
Suduł z Zakładu Bezpieczen -
stwa Akademii Zamojskiej, 
koordynator wydarzenia.  

Podczas seminarium studenci 
zaprezentowali następujące 
referaty: Anna Majdan „Potęga 
militarna i podboje Bolesława 
Chrobrego”, Marta Sosin ska – 
Czechowycz „Bitwa pod Grun-
waldem”, Anna Konior „Obrona 
Twierdzy Zamos c  w dziejach 
oręz a polskiego”, Klaudia Lute-
rek „Obrona Jasnej Go ry – 1655 
rok”, Patrycja Parduła „Bitwa 

Warszawska – 
Cud nad Wisłą 
(15 sierpnia 
1920) i bitwa 
nad Niemnem 
(wrzesien  
1920)”, Ro-
bert Choma 
„Włoski szlak 
bojowy II Kor-
pusu Polskie-
go i bitwa pod 
Monte Cassino”, Małgorzata 
Szatraj „Ostatnia bitwa kawale-
ryjska w historii s wiata – bitwa 
pod Krasnobrodem podczas 
kampanii wrzes niowej”, Rafał 
Chrzanowski „Polskie Termo-
pile – obrona Wizny 7-10 wrze-
s nia 1939 rok”, Dagmara 
Chrzanowska „Powstanie War-
szawskie – 1944 rok”. Na za-
kon czenie seminarium wystą-
pili przedstawiciele Hrubie-
szowskiego Stowarzyszenia 
Eksploracyjno – Historycznego 
„Grossus”, kto rzy przedstawili 
uczestnikom wydarzenia wy-
stawę artefakto w. 

Organizatorami seminarium 

były: Zakład Bezpieczen stwa 
Narodowego Akademii Zamoj-
skiej, Rada Samorządu Stu-
denckiego AZ, Koło Naukowe 
Bezpieczen stwa Narodowego, 
Koło Młodego Stratega, Stu-
denckie Koło Stosunko w Mię-
dzynarodowych, Studenckie 
Koło Naukowe „Pro Patria”.  

Studenckie seminarium nauko-
we „Dzieje oręz a polskiego” 
odbyło się 11 maja 20222 r. w 
auli Akademii Zamojskiej przy 
ul. Zamoyskiego 64. 

DC 

*** 

As one of those who broke their vows I rose. 

Such pain, again, bear barren trees of mine. 

In weakened mind there are numerous flaws 

for which one feels obliged to pay a fine. 

 

And yet I hesitate, how couldn't I? 

The price of pride is worse than that of blood. 

I'll swallow it, though, to not let us die 

and for that one step I am truly glad. 

 

The journey begins; it took me so long 

to stand upon the rock and try my best. 

Of me just think no more than of a song 

that begs for your ears like a welcome guest. 

 

I beg your pardon in every jargon 

for once the garden leaves hearts not hardened.  

 

Sebastian Wawrzonek, 2nd-year student of English , Akade-

mia Zamojska 



 

 

10                                             www.facebook.com/skafander.info 

Pierwszym miejscem, gdzie 

rozpoczyna się proces wy-

chowawczy młodego czło-

wieka jest dom rodzinny 

( Łowicz 1999 r. ). A w Kali-

szu mówił „ Ani na chwilę 

nie zapominajcie o tym, jak 

wielką wartością jest rodzi-

na” ( 1997 r. ).     A zatem tro-

chę przypomnień o rodzinie 

Papieża. 

W maju 2020 roku dostalis my 
informację o rozpoczęciu pro-
ceso w kanonizacyjnych Rodzi-
co w Papiez a. Ta okolicznos c  
skłania do pogłębionej reflek-
sji o Jego korzeniach. A miec  
swoje korzenie to znaczy dzie-
dziczyc  pewne wartos ci i to 
dziedziczenie sięga nieraz wie-
lu pokolen  wstecz. Stąd niekie-
dy zmarli zobowiązują mocniej 
niz  z ywi. U grobu zmarłego 
człowiek us wiadamia sobie, z e 
jest dziedzicem. A byc  dziedzi-
cem to znaczy miec  udział w 
godnos ci tych, kto rzy byli 
przed nami. Jestem spadko-
biercą dzięki przodkom.  

Z narodzeniem S w. Jana Pawła 
II było tak. „ 18 maja 1920 ro-
ku, (…) urodziłem się po połu-
dniu między piątą a szo stą. 
Mniej więcej   w tym samym 
czasie, po południu między 
piątą a szo stą, tyle z e pięc dzie-
siąt osiem lat po z niej, zostałem 
wybrany na papiez a” ( Jan Pa-
weł II „ Autobiografia” ). 

Na chrzcie otrzymał imiona 
Karol Jo zef. Narodziny drugie-
go syna były szczęs liwym wy-
darzeniem w rodzinie Wojty-
ło w. Rodzice Karola nie mogli 
nawet przypuszczac , z e ich 
syn, urodzony w małym mie-
s cie lez ącym nad rzeką Skawą 
w skromnej i poboz nej polskiej 
rodzinie, zasiądzie kiedys  na 
Stolicy Piotrowej. Z Wadowic 
rozpoczęła się jego droga do 
Rzymu oraz do s więtos ci, w 
czym duz ą rolę odegrali jego 
rodzice – pierwsi nauczyciele 
wiary i z ycia.  

Ojciec przyszłego papiez a, 
ro wniez  Karol ( ur. 18 VII 1879 
r. w Lipniku k. Bielska, zm. 18 
II 1941 r. w Krakowie ), pełnił 
słuz bę wojskową w zaborze 
austriackim. Po odzyskaniu 
przez Polskę niepodległos ci 
został awansowany na stopien  
porucznika. Był człowiekiem 
wielkiego honoru, odpowie-
dzialnym, łagodnym, skrom-
nym                 i pracowitym. W 
1906 r., 10 lutego, oz enił się z 
Emilią Anną z domu Kaczo-
rowską       ( ur. w 1884 r., zm. 
13 IV 1929 r.), co rką krakow-
skiego rzemies lnika. Była ona 
wraz liwą i delikatną osobą 
(zmarła, kiedy Karol miał zale-
dwie 9 lat i był jeszcze przed 
Pierwszą Komunią S więtą. „ 
Mniej jestem s wiadom jej 
wkładu w moje wychowanie 
religijne, a był on z pewnos cią 
bardzo duz y” – pisał w ksiąz ce 
„ Dar i tajemnica” ). Opro cz 
Karola mieli jeszcze dwoje 
dzieci: Edmunda (ur. 28 VIII 

1906 r., zm. 5 XII 1932 r.) oraz 
Olgę, kto ra zmarła tuz  po naro-
dzinach (w 1916 r.). Karol 
Wojtyła senior, uczciwy i bar-
dzo religijny człowiek z wielką 
miłos cią opiekował się synem i 
jego bratem Edmundem po 
s mierci z ony (małz onkowie 
przez yli ze sobą 23 lata). Karol 
syn chodził z nim po kalwaryj-
skich dro z kach i pielgrzymo-
wał do Częstochowy.           „ 
Mogłem na co dzien  obserwo-
wac  jego z ycie, kto re było z y-
ciem surowym. Z zawodu był 
wojskowym, a kiedy owdo-
wiał, stało się ono jeszcze bar-
dziej z yciem ciągłej modlitwy. 
Nieraz zdarzało mi się budzic  
w nocy i wtedy zastawałem 
mego Ojca na kolanach, tak jak 
na kolanach widywałem go 
zawsze w kos ciele parafial-
nym” – pisze w „ Darze i tajem-
nicy”.  

Rodzina znajduje się u pod-
staw wszystkich ludzkich 
wspo lnot, wszystkich społecz-
nos ci i społeczen stw. Rodzina 
bowiem jest wspo lnotą najpeł-
niejszą          z punktu widzenia 
więzi międzyludzkiej. Nie ma 
więzi, kto ra by s cis lej wiązała 
osoby niz  więz  małz en ska i 
rodzinna. I zwracając się do 
rodzico w mo wił: „ Bądz  godny 
imienia ojca! Bądz  godna imie-
nia matki!” 

Rodzina Kaczorowskich ze 
strony matki pochodziła z Ma-
gnuszewa na Mazowszu, gdzie 
pracowała w posiadłos ci Za-
moyskich. Aby poznac  bardziej 
dzieje rodu Kaczorowskich, 
trzeba udac  się na Zamojszczy-
znę, gło wnie do Michalowa i 
Klemensowa, bo tam włas nie 
przez ponad 30 lat mieszkał 
dziadek Emilii – Mikołaj Ka-
czorowski i jej ojciec Feliks 
Kaczorowski. Tu się urodził, 
wychował i pracował do 20. 
roku z ycia. Tutaj tez  mieszkali 
inni członkowie rodziny. Ro-
dzina Kaczorowskich pracowa-
ła w dobrach arystokratyczne-
go, zasłuz onego rodu hrabio w 
Zamoyskich i z nim związała 
swe losy. Pradziadek Emilii Jan 
oraz jej dziadek Mikołaj byli na 
słuz bie u Zamoyskich na Ma-
zowszu w Magnuszewie. Tutaj 
Mikołaj, podobnie jak jego 
ojciec Jan, zajmował się kon mi, 
karmił je, czys cił, dbał o wy-
gląd. Mikołaj lubił konie – Za-
moyscy         w Magnuszewie 
mieli pokaz ną stadninę. Ale w 
1831 roku Mikołaj wraz z hra-
bią Andrzejem Zamoyskim 
przenio sł się z Magnuszewa do 
drugiego majątku Zamoyskich 
w Michalowie. Praca u Zamoy-
skich była dla niego zaszczy-
tem – Mikołaj pracował w Mi-
chalowie ponad 30 lat, spra-
wując ro z ne funkcje: był forna-
lem, stangretem, szynkarzem, 
gajowym, i gdy był w folwarku 
w Zawadzie sprawował funk-
cję zarządcy. Będąc juz  na 
emeryturze przenio sł się do 

Warszawy, do hrabiego An-
drzeja Zamoyskiego i podjął 
pracę stangreta przy pałacu 
Zamoyskich na Nowym S wie-
cie, tam tez  zamieszkał. 

Feliks Kaczorowski, ojciec 
Emilii, a dziadek Papiez a uro-
dził się w Michalowie,       w 
powiecie Szczebrzeszyn. Po-
szedł w s lady ojca i zajmował 
się kon mi oraz wyrabianiem i 
naprawianiem konnej uprzęz y, 
siodeł, a więc opro cz pracy 
stangreta był rymarzem i sio-
dlarzem. Związał się z hrabią 
Andrzejem Zamoyskim. Kiedy 
miał ponad 20 lat, wyjechał z 
Michalowa do Krakowa           i 
przebywał z nim 6 lat. Hrabia 
Zamoyski zmarł w 1874 r., 
wtedy Feliks udał się do Białej 
i tam oz enił się z co rką szewca 
Marią Scholz, a dopiero potem 
przenio sł się do Krakowa, 
gdzie zajmował się rymar-
stwem, kon skimi siodłami    i 
powozami. Mieszkali w Krako-
wie, przy ulicy Smolen sk 15 nr 
63. Maria, z ona Feliksa, w Bia-
łej urodziła czworo dzieci, 
Emilia była pierwszym dziec-
kiem urodzonym w Krakowie 
w 1884 r. Rodzina Feliksa i 
Marii Kaczorowskich z yła na 
wysokim poziomie. Dzieci cho-
dziły do szkoły, biegle posługi-
wały się językiem polskim i 
niemieckim. A zatem matka 
Papiez a pochodziła                    z 
mieszczan sko-rzemies lniczej 
rodziny. Wychowywana jako 
panienka                z dobrego 
domu ukon czyła z en ską szko-
łę, prowadzoną przez siostry 
zakonne. Zdobyła nienaganne 
maniery i dobre wykształce-
nie. Ubierała się gustownie        
i wytwornie. Cechowała ją 
wysoka kultura i uosobienie 
kobiecos ci. Papiez  był nie tylko 
podobny do matki, ale takz e 
odziedziczył po niej wiele cech 
charakteru, a takz e bystre, ale 
dobre, łagodne i przenikliwe 
spojrzenie. Emilia wychowy-
wała się w wielodzietnej rodzi-
nie ws ro d gromady starszych                  
i młodszych braci i sio str. Jej 
dziecin stwo było szczęs liwe, 

ale nie brakowało chwil smut-
nych i trudnych. Np. gdy miała 
2 lata zmarła jej roczna siostra 
Wiktoria, a mając 13 lat zmie-
rzyła się z największym cier-

pieniem – zmarła 
jej mama Maria. 
Mając zas  27 lat 
poz egnała swego 
ojca Feliksa. W 
rodzinie Kaczo-
rowskich kobiety 
umierały przed-
wczes nie – były 
kruche, chorowi-
te, ale zarazem 
miały wielką siłę 
ducha i we-
wnętrzną moc. 

Przodkowie Karo-
la Wojtyły seniora 
wywodzili się z 
Czan ca koło Kęt. 
Jego ojciec Maciej 
nauczył się kra-
wiectwa i przybył 
do Lipnika, gdzie 
było łatwiej     o 
pracę. W 1879 

roku urodził mu się syn Karol. 
W 1885 roku zaczął chodzic  do 
szkoły w Białej, gdzie ukon czył 
5 klas, a następnie rozpoczął 
naukę                   w niemieckim 
gimnazjum pan stwowym w 
Bielsku. Jako 14-letni chłopiec 
rozpoczął pracę w zakładzie 
krawieckim swego ojca i miał 
zamiar pozostac  tak jak ojciec 
w tym zawodzie. Ale gdy osią-
gnął 21 lat, miał obowiązek 
słuz by wojskowej na terenie 
zaboru austriackiego. Karol 
senior podlegał komisji woj-
skowej w Wadowicach i w X 
1900 roku rozpoczął słuz bę. 
Po ukon czeniu   3-letniej słuz -
by postanowił pozostac  na 
stałe w wojsku. Karol – przy-
stojny męz czyzna starszy od 
Emilii o 5 lat, wojskowy z 3 
gwiazdkami, podoficer.         I 
Emilia – piękna 20-letnia ko-
bieta, wysoka, szczupła o ciem-
nych oczach            i bujnych 
włosach. Wzięli s lub w kos cie-
le garnizonowym 10 lutego 
1906 roku. Na początku miesz-
kali we wsi Krowodrza, a po-
tem w Krakowie przy ulicy 
Kos ciuszki. Spełniły się marze-
nia Emilii, gdy urodziła pierw-
szego dziecko – synka Edmun-
da, kto ry był kruchy i delikat-
ny, podobny do ojca. Emilia 
była szczęs liwa – z rados cią 
przyjęła obowiązki matki i 
troskliwą opieką otoczyła sy-
na. Karol Wojtyła senior miał 
w wojsku bardzo dobrą opinię 
– sumienny, pracowity, skrom-
ny, biegle pisze na maszynie, 
ma staranne pismo odręczne; 
godny zaufania i kaz dego wy-
ro z nienia, doskonale pełni 
pracę kancelaryjną. Podoficer 
prawego charakteru, powaz ny, 
dobrze ułoz ony, dbały o honor 
z silnie rozwiniętym poczu-
ciem obowiązko w. Od 1913 
roku Wojtyłowie zamieszkali    
w Wadowicach przy ulicy 
Lwowskiej 257 w jednopoko-

jowym mieszkaniu.       7 lipca 
1916 roku urodziła się im 
dziewczynka – s liczna i bardzo 
delikatna; dziecko nie mogło 
oddychac , zachłysnęło się wo-
dami płodowymi. Emilia 
ochrzciła je wodą, bez księdza 
i dała co rce imiona Olga Maria. 
Po 16 godzinach niemowlę 
zmarło na rękach zbolałej mat-
ki – z ywej co reczki nie widział 
nawet jej ojciec. W 1918 r. Pol-
ska pojawiła się zno w na ma-
pie s wiata, rodzina Wojtyło w 
przez ywała to jako przełomo-
we wydarzenie. Karol senior 
skon czył słuz bę w wojsku au-
striackim i zaczął ją w wojsku 
polskim zostając oficerem no-
wej armii polskiej. Oboje z 
z oną postanowili zmienic  
mieszkanie na większe  i wy-
najęli je przy ulicy Rynek 2. 
Jesienią 1919 r. Emilia wie-
działa, z e spodziewa się na-
stępnego dziecka. Długo na nie 
czekała, bo od s mierci Olgi 
minęły ponad 3 lata, a miała 
juz  36 lat i sił raczej ubywało, a 
tak bardzo chciała, by Edmund 
miał rodzen stwo. Jednak od 
doktora Jana Moskały Emilia 
usłyszała diagnozę – ciąz a jest 
zagroz ona, moz e jej nie dono-
sic  i nie ma szans urodzic  zdro-
wego dziecka. A jes li dziecko 
się urodzi, to kosztem z ycia 
matki. Emilią targały sprzecz-
ne emocje – z ycie za z ycie. Jed-
nak wiarę traktowała powaz -
nie – rozumiała, z e albo ją 
przełoz y na z ycie i zastosuje w 
praktyce, albo nie powinna 
mo wic , z e jest wierząca. Po 
rozmowie z męz em Emilia 
zdecydowała, z e urodzi dziec-
ko, bez względu na to, co się 
stanie – z rezygnacji bowiem 
rodzi się to, co wielkie.  Wolała 
umrzec  niz ……była gotowa do 
ofiary, dla dziecka, kto re nosiła 
w sobie. Bała się, z e mogą to 
byc  ostatnie miesiące jej z ycia 
– ten czas znosiła wyjątkowo 
z le, często musiała lez ec  i uby-
wało jej sił. Karol Jo zef urodził 
się    18 maja – tego dnia w 
Wadowicach temperatura do-
chodziła do 30 stopni Celsju-
sza. Zbliz ała się godz. 17 – ta. 
W tym samym czasie rozległo 
się bicie kos cielnego dzwonu – 
moz e tez  jako znak, z e narodził 
się wielki człowiek. Chłopiec 
był wyjątkowo duz y, silny i 
zdrowy i głos no płakał. Matka 
czuła rados c , wzruszenie i 
szczęs cie, z e zdarzył się cud – 
bo i dziecko i ona z yją. Nie-
moz liwe stało się moz liwe. 
Emilia odz yła, jakby odmłod-
niała, nabrała sił      i ozdrowia-
ła. Okazywała dziecku nad-
zwyczajną troskę i czułos c , 
kołysała, nosiła na rękach, 
s piewała, nazywała je Lolus , a 
gdy był starszy Lolek. Był jej 
oczkiem w głowie. Kiedys  po-
wiedziała z wewnętrznym 
przekonaniem                i z pew-
nos cią „ To dziecko będzie 
kims  wielkim” – matczyna in-
tuicja nie zawiodła.           

Dr Halina Iwańczyk, Zakład 
Pedagogiki AZ 
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Dwa złote medale zdobył 

student Akademii Zamojskiej 

Jakub Lewoszewski podczas 

Akademickich Mistrzostw 

Województwa Lubelskiego w 

lekkiej atletyce. 

11 maja w Lublinie odbyły się 

Akademickie Mistrzostwa Wo-

jewo dztwa Lubelskiego w lek-

kiej atletyce. Reprezentant AZ 

Jakub Lewoszewski zdobył 

dwa złote medale.  

Pierwszy zdobył w rzucie dys-

kiem, drugi w pchnięciu kulą. 

W dysku uzyskał rekord z ycio-

wy 57,24 m i tym samym uzy-

skał klasę mistrzowską. Na co 

dzien  Jakub studiuje na kie-

runku turystyka i rekreacja w 

Akademii Zamojskiej. 

DR 

Za nami kolejny wykład z cyklu 

“Akademia Zamojska dla rodzi-

ny”. Tematem spotkania było 

“Przygotowanie do życia w mał-

żeństwie i rodzinie”. Wykład 

wygłosiła dr Halina Iwańczyk z 

Zakładu Pedagogiki AZ. 

Dr Halina Iwan czyk jest wykła-
dowcą Akademii Zamojskiej, a 
takz e jest dyrektorem i prowadzi 
zajęcia w Archidiecezjalnym Stu-
dium Z ycia Rodzinnego w Lubli-
nie. Podczas swojego wystąpienia 
dr H. Iwan czyk cytowała m. in. 
fragmenty encykliki “Humanae 
vitae” Pawła VI, List s w. Pawła do 
Efezjan, poezję ks. Jana Twardow-
skiego oraz publikacje psychiatry 
Elz biety Sujak “Z ycie jako zada-
nie” i “Rozwaz ania o ludzkim 
rozwoju”. 

- Przygotowanie do życia jako 
małżonkowie i do życia rodzinne-
go odnosi się do każdego człowie-
ka, niezależnie od przynależności 
religijnej i ta decyzja jest tak waż-
na, że nie może być wynikiem im-
prowizacji bądź pośpiesznych wy-
borów. Wybór współmałżonka jest 
jednym z zadań rozwojowych 
wczesnej dorosłości. Rozwój czło-
wieka dokonuje się m.in. poprzez 
rozszerzanie zakresu zadań i od-
powiedzialności, poprzez stawia-
nie nowych zadań do realizacji i w 
ten sposób zmusza do przekrocze-
nia dotychczasowych sprawności, 
wyrywa z rutyny automatyzmów 
działania. Do nowych zadań czło-
wiek musi dorosnąć. Musi rozsze-
rzyć swoją wiedzę i pogłębić ją, 
sprawdzić umiejętności – czy są 
wystarczające wobec nowych obo-
wiązków oraz przyswoić sobie 
nowe metody działania. (…) Moż-
na powiedzieć, że rozwój człowie-
ka dokonuje się w toku życia i 
przez życie. A drogą życia dla wie-
lu osób jest małżeństwo. Na sa-
mym początku zapytajmy więc, co 
oznacza ten termin – mo wiła   dr 
Halina Iwan czyk. 

W dalszej częs ci spotkania wykła-
dowca AZ zwro ciła uwagę na 
dwie ro z ne wizje małz en stwa. - W 
pierwszej z nich małżeństwo sta-
nowi wypadkową egocentryczne-
go, bywa, że samolubnego oczeki-
wania szczęścia osobistego. Jawi 
się jako związek osób połączonych 
uczuciem miłości, w której domi-
nuje erotyzm, pożądanie skupione 
na atrakcyjności zmysłowej. Za-
warcie małżeństwa w takiej wizji 
stanowi punkt dojścia w rozwoju 
miłości. Niektórzy nawet składając 
życzenia młodej parze mówią no-
wożeńcom “Żebyście się zawsze 
tak kochali”. Od tej pory zadaniem 
małżonków jest pielęgnowanie i 

utrzymanie w miłości w możliwie 
niezmienionym kształcie. Szczęście 
w takiej relacji stanowi dar losu, a 
sama miłość jest w niej wartością 
nadrzędną, której człowiek biernie 
się podporządkowuje. To uczucie 
miłości stawia się nawet ponad 
prawem moralnym. Wszystko 

usprawiedliwia subiektywnie okre-
ślone prawo do szczęścia. Wier-
ność małżonków i trwałość związ-
ku opiera się na intensywności 
uczucia. A trzeba pamiętać, że 
uczucia przychodzą i odchodzą. 
Jeśli małżonkowie ewentualnie 
chcą podjąć jeszcze jakieś zadania, 
to dotyczą one głównie rodziciel-
stwa, często traktowanego jako 
element dodatkowy. Druga zaś 
wizja małżeństwa i ślubowanie 
małżeńskie stanowi punkt wyjścia 
do rozwoju miłości jako więzi ludzi 
połączonych wspólnym powoła-
niem i życiem. (…) Powołanie to 
jest to wszystko, co nie jest moją 
wolą. Powołanie to nie przywilej, 
to odpowiedzialność i obowiązek. 
Takie małżeństwo wie, że wzrusze-
nie uczuciowe, pożądanie zmysło-
we są nietrwałe, więc wierność i 
trwałość czynią przedmiotem swe-
go przyrzeczenia wobec Boga 
Stwórcy. Małżeństwo tak rozumia-
ne nie jest instytucją czysto ludzką. 
(…) Sama zaś miłość traktowana 
jest jako zadanie do realizacji w 
ciągu trwania wspólnoty. Taka 
wizja małżeństwa eksponuje po-
czucie powinności wynikających z 
podjętych zobowiązań, nastawia 
bardziej na przyszłość niż na te-
raźniejszość, zakładając rozwój 
osób tworzących tę relację ku doj-
rzałości. Samą relację traktuje 
jako wartość nadrzędną w stosun-
ku do indywidualnego szczęścia. 
Cechami charakterystycznymi tej 
relacji są wolny wybór, równość 
praw małżonków, trwałość i niero-
zerwalność małżeństwa oraz jego 
świadoma płodność - mówiła dr 
Iwańczyk. - Do takiej wizji małżeń-
stwa trzeba dorosnąć. Pomyślna 
jej realizacja prowadzi do zadowo-
lenia oraz sukcesu, natomiast nie-
powodzenie w jej wypełnieniu 
czyni człowieka nieszczęśliwym. 
Konieczność solidnego przygoto-
wania do małżeństwa, w poczuciu 
odpowiedzialności za siebie oraz 
innych wymaga świadomości i 
dojrzałości osobowej, która leży u 
podstaw szczęścia małżeńskiego i 
rodzinnego. Bowiem takie mamy 
rodziny, jakie są małżeństwa. 

Wykład dr Haliny Iwan czyk pt. 
“Przygotowanie do z ycia w mał-
z en stwie i rodzinie” odbył się 20 
kwietnia 2022 r. w kos ciele rekto-
ralnym s w. Katarzyny w Zamo-
s ciu. AZ 

Studenci Akademii Zamoj-

skiej wywalczyli srebrny me-

dal i tytuł Akademickich Wi-

cemistrzów Polski w tenisie 

stołowym! 

W c wierc finale tegorocznych 
AMP reprezentacja Akademii 
Zamojskiej pokonała Politech-
nikę Rzeszowską 3:0, a następ-

nie w po łfinale wygrała 3:1 z 
Uniwersytetem Zielonogo r-
skim. W finale AMP 2022 zmie-
rzyły broniąca tytułu Akade-
mia Zamojska oraz reprezenta-
cja UMCS. Mecz był pełen 
zwroto w akcji i trwał prawie 
trzy godziny! Srebrny medal 

AMP dla Akademii Zamojskiej 
wywalczyli studenci: Michał 
Bańkosz, Jakub Folwarski, 
Łukasz Jarocki, Konrad Kul-

pa, Arkadiusz Żuk. Wszyscy 
studiują na kierunku turystyka 
i rekreacja. 

Kobieca reprezentacja Akade-
mii Zamojskiej w składzie: 
Karolina Lalak (turystyka i 
rekreacja), Aleksandra Osuch 

(bezpieczen stwo narodowe) i 
Wiktoria Puzio (logistyka) 
zajęła 10. miejsce w rozgryw-
kach AMP. 

- Był to nasz piąty z rzędu finał 
Akademickich Mistrzostw Pol-
ski i na pewno najbardziej dra-
matyczny i stojący na bardzo 
wysokim poziomie. Przeżyliśmy 
prawdziwy rollercoaster emo-
cjonalny. Obie drużyny zagrały 
świetny mecz, a o jego zwycię-
stwie zdecydowały dwie piłki 
na korzyść drużyny z Lublina. 
Oczywiście bardzo cieszymy się 
ze zdobycia srebrnych medali i 
awansu do kolejnych Akademic-
kich Mistrzostw Europy. Gratu-
lacje należą się również naszym 
studentkom, które w swoim 
debiucie na AMP zajęły 10. 
miejsce - powiedział trener 
Piotr Kostrubiec. 

Turniej Akademickich Mi-
strzostw Polski w tenisie stoło-
wym odbył się w dniach 23-
24.04.2022 r. w Gdan sku. DC 
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Studentki Akademii Zamoj-

skiej wśród kobiet oraz re-

prezentacja ZSP nr 3 w Za-

mościu („Elektryka”) wśród 

mężczyzn zwyciężyły w 

Turnieju o Puchar Rektora 

AZ w Piłce Siatkowej. 

Ws ro d kobiet w turnieju 
wzięły udział druz yny: Aka-
demii Zamojskiej, ZSP nr 1 w 
Zamos ciu („Ekonomik”), ZSP 
nr 3 w Zamos ciu („Elektryk”), 
I LO im. J. Zamoyskiego w 
Zamos ciu oraz III LO im. C.K. 
Norwida w Zamos ciu. Ws ro d 
męz czyzn wystąpiły druz yny: 
I LO im. ONZ w Biłgoraju, I 
Społecznego LO im. Unii Eu-

ropejskiej w Zamos ciu, III LO 
im. C.K. Norwida w Zamos ciu, 
ZSP nr 1 w Zamos ciu 
(Ekonomik”), ZSP nr 3 w Za-
mos ciu („Elektryk”), ZSP nr 4 
w Zamos ciu („Budowlanka”). 

W finale kobiet zmierzyły się 
studentki Akademii Zamoj-
skiej i druz yna III LO w Zamo-
s ciu. Lepsze okazały się stu-
dentki, kto re wygrały 2:1 i 
zdobyły Puchar Rektora AZ. 
W meczu o trzecie miejsce 
ZSP nr 3 w Zamos ciu pokona-

ło ZSP nr 1 w Zamos ciu 2:0. 

W finale męz czyzn ZSP nr 3 w 
Zamos ciu pokonało 2:0 ZSP 

nr 4 w Zamos ciu. W meczu o 
trzecie miejsce III LO w Za-
mos ciu zwycięz yło 2:0 z I SLO 

w Zamos ciu. 

Puchary zwycięzcom i druz y-
nom z podium wręczyli: rek-
tor Akademii Zamojskiej dr 
hab. Paweł Skrzydlewski, 
prof. AZ oraz dr Krzysztof 
Okapa – kierownik Studium 
Wychowania Fizycznego AZ, 
kierownik Zakładu Turystyki 
i Rekreacji AZ. 

Gratulujemy wszystkim za-
wodnikom udziału w turnie-
ju, a zwycięzcom i druz ynom 
z podium zasłuz onych trofe-
o w. 

Turniej o Puchar Rektora AZ 
w Piłce Siatkowej rozegrano 
25 kwietnia 2022 r. w hali 
OSiR w Zamos ciu. 

DR 

Weronika Zimek, uczennica 

zamojskiego „Ekonomika”, 

została Miss Skafandra 2022. 

Zwyciężczynię konkursu wy-

brali jurorzy oraz w formie 

elektronicznej Czytelnicy Ga-

zety Akademickiej 

„Skafander”. Uroczyste roz-

strzygnięcie i dekoracja odby-

ły się w trakcie koncertu ju-

wenaliowego Akademii Za-

mojskiej.  

- Uczę się w zamojskim 
"Ekonomiku" w klasie trzeciej o 
profilu technik fotografii i mul-
timediów. Jestem miłą i przyja-
zną osobą, otwartą na świat i 
żądną przygód. Interesuję się 
fotografią oraz lubię aktywnie 
spędzać czas ze znajomymi – 
mo wi o sobie Weronika Zimek, 
Miss Skafandra 2022, uczenni-
ca ZSP Nr 1 w Zamos ciu, czyli 
popularnego „Ekonomika”. 
Tytuł I Vice Miss zdobyła Mar-
tyna Kocira z ZSP nr 5 w Za-
mos ciu, miłos niczka zwierząt, 

szczego lnie koni. Z kolei tytuł 
II Vice Miss otrzymała Nina 
Pastuszak, uczennica LO CSM 
Zamos c , pasjonatka jogi i ak-
tywnego wypoczynku.  

Dekoracji dokonała Wiktoria 
Puzio, przewodnicząca Rady 
Samorządu Studenckiego AZ i 

zarazem I Vice Miss Skafandra 
2020. Ws ro d nagro d dla finali-
stek Konkursu Miss Skafandra 
2022 znalazły się m.in. biz ute-
ria, vouchery na zabiegi ko-
smetyczne, karnety na siłow-
nię, vouchery do restauracji, 
sesja zdjęciowa, voucher na 
rejs łodzią motorową, piękne 

bukiety wykonane 
przez mistrza flory-
styki Piotra Marca, a 
takz e nagrody nie-
spodzianki od Akade-
mii Zamojskiej. Spon-
sorami tegorocznej 
edycji konkursu byli: 
Akademia Zamojska, 
Szymon Łyciuk – 
Fotografia, Salon 
Magia Piękna Maliw-
na Rejs, Akademia 
Sporto w Wodnych i 
Zimowych Ski Surf, 
Os rodek Sportu i 
Rekreacji w Zamo-
s ciu, Kwiaciarnia 
Piotr Marzec, Restau-
racja Renesans,  Tau-
ro Burger, Kwiaciar-
nia Piotr Marzec oraz Broad-
way Club.  

Konkurs Miss Skafandra zorga-
nizowany został juz  po raz 
dziesiąty. Wzięły w nim udział 

uczennice szko ł s rednich z 
terenu byłego wojewo dztwa 
zamojskiego.   

DC 


